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رئیس کمیسیون امنیت ملی:

سفر هیئت پارلمانی به روسیه 
اردوگاه غرب را آشفته کرد

رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاس�ت خارجی مجلس شورای 
اس�امی در پاس�خ به بعض�ي از انتق�ادات در خص�وص عملكرد 
کمیس�یون امنیت ملي مجلس در جريان س�فر رئیس مجلس به 
روسیه گفت: س�فر هیئت پارلمانی کش�ورمان به روسیه موجب 
آش�فتگی و عصبانیت اردوگاه غربی ها به ويژه امريكايی ها ش�د.

به گزارش مهر، حجت الاسللام مجتبی ذوالنور در جلسه علنی ديروز 
مجلس شورای اسامی طی اخطار قانون اساسی و در پاسخ به اظهارات 
يکی از نمايندگان درباره سللفر اخیر جمعی از نمايندگان به روسللیه 
گفت: سللفر هیئت پارلمانی کشورمان به روسللیه موجب عصبانیت و 
آشللفتگی اردوگاه غربی ها به ويژه امريکايی ها و همپیمانانش شللده 
اسللت که اين مسللئله به خوبی دلیلی بر موفقیت آمیز بودن اين سفر 
اسللت. وی بیان کرد: فعال يا غیرفعال بودن يک کمیسللیون بستگی 
به فعالیت يا عدم فعالیت اعضای آن کمیسللیون دارد و ای کاش آقای 
احمدی بیغش در صحبت های خود می گفت که فان طرح يا تقاضا را 
در کمیسیون امنیت ملی مطرح کرده اما مورد توجه قرار نگرفته است. 
رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسامی 
تصريح کرد: کمیسللیون امنیت ملی همواره به وظايف خود در زمان 
مقتضی عمل کرده است و اگر دولتمردان به وظايف خود عمل نکرده اند 
بر اساس قانون با آنان برخورد شده است. برای مثال زمانی که دولت در 
اجرای قانون بودجه ۸۰ درصد انحراف دارد، برای پاسخگويی به مجلس 
احضار می شللود. نماينده مردم قم در مجلس شللورای اسامی تأکید 
کرد: ای کاش احمدی بیغش به جای طرح موضوعات ناروا گزارش کار 
خودش را ارائه می کرد. نمايندگان ابزارهای نظارتی گوناگونی همچون 
تحقیق ، تفحص و اسللتیضاح دارند و بهتر بود اين نماينده می گفت تا 
کنون چه مطالبه ای در راستای وظايف نمايندگی خود انجام داده است 

و ما بايد در اظهارنظرات خود انصاف را رعايت کنیم.
---------------------------------------------------

وزير دفاع:
موشک های  ایران دقیق و  با قدرت انفجاری 

بالا براي بازدارندگي است
امروز تمام موشک های جمهوری اس�امی ايران دقیق و از قدرت 
انفجاری لازم برای حفظ بازدارندگی دفاعی کشور برخوردار هستند. 
به گزارش تسللنیم، امیرسللرتیپ امیر حاتمی وزير دفاع و پشتیبانی 
نیروهای مسلح بر آمادگی کامل دفاعی کشور تأکید و اظهار داشت: به 
 لطف خداوند متعال امروز جمهوری اسامی ايران يکی از قدرت های 

مطرح موشکی دنیاست.
وی با قدردانی از تاش متخصصان صنعت دفاعی در نوآوری های جديد 
دفاعی افزود: در صنعت دفاعی و موشکی کشور هر آنچه مورد نیاز است 
خودمان طراحی و تولید می کنیم و نیرو های مسلح جمهوری اسامی 

ايران از آن استفاده می کنند.
 وزير دفاع و پشتیبانی نیرو های مسلح با ابراز اينکه »امروز در بهترين 
وضعیت توان دفاعی و موشللکی قرار داريم«، تصريح کرد:  امروز تمام 
موشک های جمهوری اسامی ايران دقیق و از مانورپذيری بالا و قدرت 

انفجاری  لازم برای حفظ بازدارندگی دفاعی کشور  برخوردار ند. 
وی در پاسللخ به اين سللؤال که »برای گرفتن انتقللام از عامان ترور 
دانشمند هسته ای و دفاعی کشورمان شللهید فخری زاده چه اقدامی 
خواهید کرد؟«، گفت : آنچه مسلم اسللت عامان و آمران اين جنايت 
حتماً مجازات خواهند شد. جمهوری اسامی ايران به  عنوان يک کشور 
بزرگ و دارای مديريت تفکر راهبردی، در زمان  و مکان لازم اين مجازات 

را انجام خواهد داد و اين اتفاق بدون ترديد رخ خواهد داد.
---------------------------------------------------

مشارکت حداکثری در انتخابات
اولویت جبهه انقلاب است

نماينده م�ردم بروجرد در مجلس ش�ورای اس�امی با اش�اره به 
اولويت هاي اصلي نظ�ام در خصوص انتخابات س�ال آينده  گفت: 
حض�ور حداکث�ری م�ردم پ�ای صندوق ه�ای رأی، توطئه های 
دش�من را نقش بر آب و راه را برای پیش�رفت کش�ور باز می کند.

به گزارش مهر، عباس گودرزی با تأکید بر اهمیت مشارکت حداکثری 
مردم در انتخابات سال آينده، گفت: مسئله مهم اول از نظر ما مشارکت 
حداکثری مردم در انتخابات است و بعد از آن، گزينه ها مطرح هستند 
چراکه معتقديم دولت هللا می آينللد و می روند و پايللدار ماندن نظام 
جمهوری اسامی حائز اهمیت است. وی افزود: نگاه امام خمینی )ره( 
و مقام معظم رهبری هم همین است؛ چراکه حضور حداکثری مردم 
پای صندوق های رأی، توطئه های دشللمن را نقش بر آب و راه را برای 
پیشللرفت کشللور باز می کند. بر اين اسللاس، تاش جبهه انقاب در 
ابتدا مشارکت حداکثری و سپس معرفی فرد اصلح است. نايب رئیس 
کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسامی اظهار داشت: همه گروه ها 
و جريانات سیاسی بايد تاش کنند و زمینه سازی های لازم برای حضور 
حداکثری مردم و مشارکت آنان در انتخابات را فراهم کنند. گودرزی 
تصريح کرد: مشکل امروز ما متأثر از اين است که عده ای با وعده های 
غیرواقعی و غیرعملی در انتخابات آرای مردم را جمع می کنند و هزينه 
آن را جمهوری اسامی بايد پرداخت کند. بر اين اساس به مردم توصیه 
می شود که بر اساس کارنامه، عملکرد و جهت گیری ها پای صندوق های 
رأی بیايند. وی تأکید کرد: جمهوری اسامی ايران کشوری پرظرفیت 
و سرشار از فرصت است و ما گردنه های سختی را پشت سر گذاشتیم، با 
مشارکت حداکثری و انتخاب اصلح، ايران قادر است قله های پیشرفت و 

عدالت را به نفع آحاد مردم فتح کند و اين اتفاق هم خواهد افتاد.
---------------------------------------------------

نماينده تهران: 
در ۷ سال گذشته 

نگاه نامتوازنی  به غرب داشته ایم
نماين�ده مردم ته�ران در مجلس با اش�اره به ضرورت گس�ترش 
ديپلماسي پارلماني با س�اير کش�ورها گفت: در طول هفت سال 
گذش�ته ما يک ن�گاه نامتوازن ب�ه غرب داش�ته ايم و اي�ن نگاه 
ب�رای انج�ام کارهايی در عرص�ه سیاس�ت خارجه مانع ما ش�د. 
به گزارش فارس،  احمد نادری نماينده مردم تهران در مجلس شورای 
اسامی در سلسله نشسللت های »پاک ديپلمات« بسیج دانشجويی 
دانشگاه صنعتی شريف با اشللاره به نقش ديپلماسللی پارلمانی گفت: 
ديپلماسللی پارلمانی نقش مکمل در ديپلماسی کشللور ايفا می کند. 
ديپلماسی پارلمانی تا کنون بیشتر به شکل کاسیک يعنی ذيل وزارت 
خارجه بوده است. وی اظهار داشت: شکل ديگری که در مجلس يازدهم 
بلله آن روی آورديم و خیلی تازه اسللت و جای کار دارد، اين اسللت که 
ديپلماسی پارلمانی نه ذيل وزارت خارجه بلکه در کنار آن و در راستای 
سیاست های خارجه کشور عمل می کند. اين نماينده مجلس تأکید کرد: 
ديپلماسی رسمی توسط دولت ها انجام می شود و ديپلماسی پارلمانی 
توسط ملت ها. البته اين اشتباه نشود؛ دولت و ملت ما از هم جدا نیستند. 
صرفاً يک اطاق اسللت.  وی افزود: در طول هفت سال گذشته ما يک 
نگاه نامتوازن به غرب داشته ايم و اين نگاه برای انجام کارهايی در عرصه 
سیاست خارجه مانع ما شد. البته کسی مخالف ارتباط با غرب نیست اما 
نگاهمان منحصر به غرب شد. نادری يادآور شد: در ديپلماسی پارلمانی 
ما به شرق هم نگاه می کنیم. طبق گفته های کارشناسان دهه های آينده 

در دست شرق خواهد بود.

افق پیام امام خامنه ای به پوتین
سللعدالله زارعی در روزنامه کیهان نوشللت: 
روابط ايران و روسللیه در دو دهه گذشته، با 
روی کار آمدن »ولاديمیر پوتین« از يک سو 
و بن بسللت های مکرری که در روابط ايران و غرب پديد آمد از سوی 
ديگللر، در کانون توجلله قرار گرفتلله اسللت. در اين بین عللاوه  بر 
حساسللیت هايی که غرب روی اين روابط دارد، در دو کشور ايران و 
روسیه نیز »غربگراها« به شدت روی آن حساسیت نشان داده اند. در 
ايران، غربگراها با اسللتناد به جنگ های ايران و روس در میانه دوره 
قاجار، جو بی اعتمادی را نسبت به مسکو دامن زده اند و حال آنکه از 
اين جنگ ها حدود دو قرن گذشته و نظام های سیاسی در هر دو کشور، 
طی اين دوران چند بار دچار تحول شده اند و برخاف گذشته، امروز 
عوامل متعددی وجود دارند که بر لزوم گرمی بخشیدن به روابط دو 

کشور، تأکید می کنند.
»دشمن مشترک« يکی از عوامل تقويت اين روابط به حساب می آيد. 
امروز اروپا و امريکا در جبهه ای مشترک هر دو کشور ايران و روسیه 
را تهديد کرده و علیه آنها برنامه های متعددی را به اجرا گذاشته اند 
و می توان گفت تقريباً هفته ای نیست که در دستگاه های سیاسی ، 
نظامی و اقتصادی غرب مصوبه و طرحی علیه ايران و روسیه به اجرا 
گذاشته نشود. همین چند روز پیش، مقامات اتحاديه اروپا به بهانه 
اقدام مسکو علیه چهره غربگرای مخالف روسیه، مسکو را به انجام 
اقدامات علیه آن تهديد کرده و گفتند اين هفته جلسلله مشترکی 
با حضور وزرای خارجلله اين اتحاديه بللرای تصمیم گیری در مورد 
اعمال محدوديت های جديد علیه روسللیه تشللکیل می شود. کما 
اينکه همزمان با آن، مقامات ارشللد اتحاديه اروپا از ايران خواستند 
قبل از بازگشت امريکا به برجام به محدوديت هايی که طی يک سال 
گذشته کنار گذاشته شده بازگردد و طبعاً اين بیان به آن معناست 
که اروپا همزمان با دولت امريکا درصدد اسللت، رژيم جديدی علیه 
برنامه هسته ای و سللاير برنامه های معطوف به افزايش قدرت ايران 

به اجرا بگذارد.
نکته ديگر اين است که هر دو کشور ايران و روسیه طی دو دهه گذشته، 
حرکت پرشللتابی برای بازيابی قدرت و توانمندی هايی که با سابقه 
تاريخی و تمدنی آنان همخوان می باشد، شروع کرده اند و اين در حالی 
است که در هر دو کشور اين احسللاس وجود دارد که اين قدرت يابی 
و رسیدن به مرز قدرت های اول، به نفع هر دو کشور می باشد. يعنی 
ايران به پیشرفت ها و ثبات روسیه به چشم يک امکان مثبت منطقه ای 
و در راسللتای مهار دشمن مشللترک نگاه می کند و روسللیه نیز به 
پیشرفت های ايران به چشم يک پیشرفت منطقه ای و در راستای مهار 
دشمن مشترک يعنی غرب می نگرد. بر اين اساس پیشرفت دو کشور 
در منطقه به عنوان يک راهبرد مؤثر دفاعی به نفع منطقه و از جمله دو 
کشور ارزيابی می شود و به همین میزان غرب از پیشرفت های عمیق 

دو دهه اخیر روسیه و ايران به شدت نگران است.
آنچه بر نگرانی غرب نسللبت به پیشللرفت های صنعتی و... دو کشور 
می افزايد، »به هم رسللیدن« اين دو کشللور در اين منطقه است که 
می تواند به طور کلی روندهای منطقه غرب آسللیا و اوراسیا را تحت 
تأثیر جدی قرار دهد. يک مورد نتیجه اين به هم پیوستن، تغییر نقش 

ترکیه در منطقه و به خصوص در پرونده سوريه بود.
---------------------------------------------------

شکر نعمت امامین انقلاب
محمدکاظم انبارلويللی در روزنامه 
رسالت نوشللت: روح اصلی و فلسفه 
صدور بیانیه گام دوم انقاب خطاب 
به ملت ايران از سوی رهبری معظم انقاب درک »موقف« و »موقع« 

قیام الهی مردم و ارزش وجودی انقاب رهايی بخش اسام است.
انقاب اسامی يک موهبت عظیم الهی است که بشارت دهنده فصل 
جديدی از حیات بشللر در کره خاکی ماست و مايه سربلندی ايران و 
ايرانیان در جهان است. انقاب اسللامی عامل اصلی عزت و عظمت 
ملت ايران و مايه پیشرفت محیرالعقول ايرانیان طی چهار دهه اخیر 

در همه زمینه ها و عرصه ها شده است.
خدا رحمت کند مرحوم  آيت الله شیخ مجتبی تهرانی را که می فرمود: 
»شکر، علم نعمت شناسی است. شکر بالاترين و بافضیلت ترين مقامات 
معنوی است. ما از نعمت پی به مُنعم می بريم. تا پی به معرفت عین و 

وجه نعمت نرسیم در مقام شکر برنمی آيیم.«
يکی از بزرگ ترين نعماتللی که خداوند در انقاب اسللامی به ملت 
ايران عنايت فرموده است همین امامین انقاب است. در طول تاريخ 
ايران قبل از اسام و بعد از اسام در سللرزمین پهناور ايران حاکمان 
بسیاری حکومت کرده اند که از نظر سطح سواد و علم در پايین ترين 
حد ممکن بوده اند و همین دوران پهلوی را ببینیم که پدر بی سللواد 
پسر در ۲۰سالگی به کمک امريکا و انگلیس به سلطنت رسید و در آن 

موقع شايد ديپلم هم نداشت.
 محمدرضا پهلوی در ايامی به سلطنت رسید که خطیرترين دوران 
حیات ايرانیان بود و مملکت در اشللغال روس و انگلیس و امريکا بود. 
فقر و فاکت از سللر و روی ملت می باريد. يک بچه ۲۰ساله بی سواد 
حاکم ايران بود و بعدها در دوران سلطنت خود جنايت ها و خیانت های 
بزرگی مرتکب شللد. قبل از دوران پهلوی در دوران قاجار يک مشت 
حاکم مستبد و شهوت ران و بی مايه و بی سللواد بر مملکت حکومت 
می کردند. ما در دوران اسام و قبل اسام هیچ گاه حاکمی نداشتیم 

که از لحاظ علم و سواد حتی در يک سطح قابل قبولی باشد.
ما در۴۰ سللال گذشته در دورانی زيست انسللانی و الهی داشتیم که 
امامین انقاب در بالاترين سللطح علمی قرار داشللتند. امام ما يک 

فیلسوف بزرگ و حکیم قَدَر و يک سیاستمدار بی بديل بود. 
مسئله مهم و اساسللي پس از درک نعمت وجود رهبران الهي انقاب 
و به جا آوردن شکر آن، موضوع ارتقا و رشللد فهم ملت ايران است. در 
طول تاريخ بشر ۱۲۴هزار پیامبر از سوي خداوند فرستاده شده است. 
علما، دانشمندان و فیلسوفان بزرگي ظهور کرده اند اما مردم پاي کار 
انديشه هاي الهي آنها نايستاده اند و حکومت و سلطنت دست کساني 
افتاده که مشروعیت الهي نداشللته اند و در شرارت، ستم، بي اخاقي و 
بي مبالاتي سرآمد روزگار خود بوده اند. اما ملت ايران چون کوه پشت 
امامین انقاب ايستاد و با قیمت جان خود خريدار نظام الهي و اسامي 
شللد. ملت با تقديم دهها هزار شللهید و مجروح پاي انقاب ايستاد و 
فريب صاحبان قدرت و ثروت را نخورد. ملت ايران مردانه پاي اسللام 
و قرآن ايسللتاد و به صاحبان زر و زور و تزوير اعتنايي نکرد و پنجه در 
پنجه آنان انداخت. درک اين نعمت بللزرگ الهي و فهم مطالبه واقعي 
ملت که ريشه در آموزه هاي الهي انبیا دارد، خیلي مهم است و مهم تر از 
آن به جا آوردن شکر اين نعمت است. شکر اين نعمت خدمت صادقانه، 

بي مزد و منت است. 

88498443سرويس  سياسي

وزیر اطلاعات به مجلس فراخوانده شد
جمعی از نمايندگان با طرح سؤال از وزير اطاعات، از وی خواستند تا با حضور در مجلس برای توضیح درباره اظهاراتش 

که به گفته آنان، نقض سیاست های کلی بوده، پاسخگو باشد

نماين�دگان مجل�س از س�یدمحمود علوی، 
وزي�ر اطاع�ات خواس�ته اند ک�ه در م�ورد 
س�خنانش پیرام�ون فت�وای رهب�ری در 
حرمت س�اخت بم�ب ات�م توضی�ح بدهد.

علوی هفته گذشته در گفت وگوی ويژه خبری 
شبکه دو سللیما که به طور زنده پخش می شد، 
گفت: »رهبری صراحتاً در فتوای خود فرمودند 
که تولید سللاح هسته ای خاف شللرع است و 
جمهوری اسللامی سللراغ آن نمی رود و آن را 
حرام می دانللد. اما اگر گربه ای را گوشلله ای گیر 
بیندازند ممکن است رفتاری کند که گربه ای که 
آزاد است آن رفتار را نمی کند. اگر ايران را به آن 
سمت هل دهند، آن وقت تقصیر ايران نیست.« 
حال برخی نمايندگان مجلس معتقدند که اين 
اظهارات »خاف فتوای رهبللری« و نیز خاف 
»امنیت ملی« بللوده و از آنجايی که پس از بیان 
انتقادات رسللانه ای هم وزير اطاعات توضیح و 
تصحیحی ضمیمه سللخنان خود نکرده، بايد به 
مجلس بیايد و در مورد اين عبارت و موضع گیری 

خود توضیح دهد.
 اظهارات علوی خاف جايگاه س�ازمانی 

وزارت اطاعات بود
علللی خضريللان، نماينده مللردم تهللران، ری، 
شللمیرانات، اسامشللهر و پرديس در مجلس 
شللورای اسللامی ضمن اعام خبر طرح سوال 
نمايندگان از وزير اطاعات اظهار داشت: با توجه 
به اظهارات سیدمحمود علوی وزير اطاعات در 
گفت وگوی ويژه خبری شبکه دوم سیما در ۲۰ 
بهمن پیرامون احتمال نقض سیاست های کلی 
جمهوری اسللامی و در مخالفت با فتوای مقام 
معظم رهبللری درباره حرام بودن تولید سللاح 

هسللته ای که متأسللفانه منجر به ايجاد هزينه 
سیاسی برای نظام جمهوری اسامی شده، طرح 
سؤال از وی تهیه و در سامانه مجلس ثبت شده 
اسللت تا اين عضو کابینه پاسخگوی نمايندگان 

باشد.
وی با بیان اينکه وزير اطاعات بعد از گذشللت 
چند روز درصدد جبران اظهللارات خود اقدامی 
نکرده اسللت، افزود: اظهارات علللوی برخاف 
جايگاه سازمانی وزارت اطاعات مبنی بر افزايش 
امنیت برای کشورمان، بوده و امنیت ملی را دچار 
مشکل کرده است. ضمن اينکه در حوزه سیاست 
خارجی هم ممکن است اين اظهارات جمهوری 

اسامی را دچار مشکاتی کند.
خضريان خاطرنشللان کرد: امللروز نمايندگان 
مجلس سللؤالی را ثبت کرده و به امضا رسانده  و 
از وزير اطاعات  علت مواضع خاف ديدگاه های 
کان جمهوری اسللامی را جويا شده اند و مقرر 
شد اين سللؤال در کمیسللیون تخصصی يعنی 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
رسیدگی و مشخص شللود علت اظهارات وزير 
اطاعات در اين باره چه بللوده و چرا او درصدد 

جبران اظهارات برنیامده است.
رئیس کمیته سیاسی، نظامی و امنیتی کمیسیون 
اصل9۰ گفت: هیئت رئیسه کمیسیون اصل 9۰ 
مجلس، کمیته سیاسللی، نظامی و امنیتی اين 
کمیسللیون را موظف کرده تا نسبت به طرز کار 
اين موضللوع، بررسللی های لازم را صورت دهد 
که اگر اين اظهللارات از منظر اين کمیسللیون 
امکان بررسی داشته باشد و خسللارت بار بودن 
اظهارات وزيللر اطاعات محرز شللود، موضوع 
بررسی و پس از طی مراحل لازم از وزير اطاعات 
توضیحاتی پیرامون اين موضوع خواسته شود تا 

رسیدگی های لازم به اين پرونده انجام شود.
 اظهارات شخصی يا موضع نظام؟

اگر قرار بللر تغییر موضع نظام در مورد سللاخت 
بمب اتم باشد، آيا بی هیچ نشان و قرينه ای وزير 
اطاعللات آن را بیان می کند يا آنکه مسللئولان 
مربوطه و حتی خود حضللرت صاحب فتوا بیان 
خواهند کرد؟ از سللويی آيا در چنین موضوعات 
مهمی و آن هم از جايگاه وزير اطاعات می توان 
قائل به »موضع شخصی« بود؟ هم از اين روست 
که اظهارنظللر علللوی، فراتر از آنکه درسللت يا 
غلط باشللد، آدرس نادرستی از يک »آشفتگی« 
می دهد؛گويی ايران نمی داند می خواهد چه کند! 
و همین يکی از دلايل نادرستی موضع اوست و 
نظر دادنش در اين زمینه اسللت. او با چه کسی 
هماهنگ کللرده بود تا از احتمللال تغییر موضع 

ايران و فتوای رهبری در اين زمینه بگويد؟
رهبر انقاب، حضرت آيت الله خامنه ای بارها بر 
حرمت ساخت، نگهداری و به کارگیری بمب اتم 
تأکید کرده اند. رهبر انقاب در مهرماه سال 9۸ 
در جمع اسللتعدادهای علمی کشور به  صراحت 
می فرمايند: »می توانسللتیم، اما در راه سللاخت 
بمب اتم وارد نشديم؛ استفاده از بمب اتم حرام 
قطعی و شرعی است.« همچنین ايشان در سال 
۸9 و در پیامی به نخستین کنفرانس بین المللی 
خلع ساح و عدم اشاعه فتوای تحريم استفاده از 
سللاح های اتمی را تکرار کردند و فرمودند: »به 
اعتقاد ما افزون بر ساح هسللته ای، ديگر انواع 
ساح های کشتارجمعی، نظیر ساح شیمیايی و 
ساح میکروبی نیز تهديدی جدی علیه بشريت 
تلقی می شود. ملت ايران که خود قربانی کاربرد 
ساح شیمیايی است، بیش از ديگر ملت ها خطر 
تولید و انباشت اينگونه ساح ها را حس می کند 

و آماده است همه امکانات خود را در مسیر مقابله 
با آن قرار دهد. ما کاربرد اين سللاح ها را حرام و 
تاش برای مصونیت بخشیدن ابنای بشر از اين 
بای بزرگ را وظیفه همگان می دانیم.« رهبری 
در بهمن ماه سال ۸۸ تصريح کردند: »ما اعتقاد 
به بمب اتم نداريم، به ساح اتمی نداريم؛ دنبالش 
هم نخواهیم رفت. طبق مبانی اعتقادی ما، مبانی 
دينی ما، به کار بردن اينگونه وسللايل کشللتار 
جمعی اصاً ممنوع است، حرام است؛ اين، ضايع 
کردن حرث و نسل اسللت که قرآن آن را ممنوع 

کرده؛ ما دنبال اين نمی رويم...«
بايد از مقامللات عالی رتبه ايللران در موضوعات 
مهمی که با فضللای بین الملل پیونللد هم دارد، 
صدای واحد شنیده شود. اما روشن نیست علوی 
در چه جايگاهی از ايللن تغییر احتمالی صحبت 

کرده است.
 هزينه سازی بی دلیل وزير اطاعات

سخنان وزير اطاعات باعث هزينه سازی بی دلیل 
برای ايران شد. موج تخريب رسانه های معاند و 
دولت غربی علیه ايران را به راه انداخت و روشن 

هم نیست چه آورده ای داشته است.
 در روزهای اخیر رسللانه امريکايی وال استريت 
ژورنال در ادعايللی بی دلیل گفته بللود که مواد 
راديواکتیللو در سللايت های اعام نشللده ايران 
کشف شللده و ايران اين ادعا را رد کرده بود. اما 
اکنون اظهللارات وزير دولللت می تواند قطعات 
پازل عملیات روانی علیه ايران را به سوی تکمیل 
پیش ببرد. اين اولین بار است که يک مقام رسمی 

کشورمان از احتمال ساخت بمب اتم می گويد.
دويچه وله فارسی می نويسد: »اين گمانه ای است 
که برخی تحلیلگران هم بدان اشاره می کنند و 
با مثال زدن کره شللمالی معتقدنللد جمهوری 
اسامی نیز به آن سو حرکت می کند تا با داشتن 
سللاح اتمی خود را تثبیت کند.« اين رسانه در 
پايان در گزارش تفصیلی پیرامون اظهارات وزير 
اطاعات ايران می نويسد: »روزنامه »وال استريت 
ژورنال« روز ششم فوريه به نقل از سه ديپلمات 
اروپايی گزارش داد بازرسللان آژانس بین المللی 
انرژی اتمی آثار و شواهد جديدی از راديواکتیو 
در سايت های هسللته ای ايران کشللف کردند. 
ديپلمات ها که نامشللان در گزارش وال استريت 
ژورنال ذکر نشده است، گفتند نمونه هايی که از 
آژانس بین المللی انرژی اتمی در هنگام بازرسی 
در پايیز از دو سايت هسته ای اعام نشده ايران 
کشللف شللدند، حاوی آثاری از مواد راديواکتیو 
بوده اسللت که می تواند نشللان دهد ايران روی 
سللاح های هسللته ای کار می کرده است. طبق 
نوشته وال استريت ژورنال سللال گذشته ايران 
به مدت هفت ماه مانع بازرسللی مأموران آژانس 

بین المللی انرژی اتمی شده بود.«
 ند پرايس، سخنگوی وزارت امور خارجه امريکا 
اظهارات وزيللر اطاعات ايللران را نگران کننده 
خوانده و تاکید کرده اسللت که امريکا همه توان 
خود برای مانع شدن از گسترش »فعالیت های 
موشللکی ايران« به کار خواهد گرفللت. آيا وزير 
اطاعات دولللت روحانللی در هنللگام بیان آن 
جمات متوجه هزينه ای که بر کشللور تحمیل 

مي کند، بوده است؟

زينب شريعتي
   گزارش

رئیس مجل�س ش�وراي اس�امي در پاس�خ به اخط�ار يكي 
از نماين�دگان مجلس ش�وراي اس�امي در خص�وص دلايل 
رد ط�رح ش�فافیت آرا از بررس�ي دوب�اره اي�ن ط�رح 
در صح�ن علن�ي مجل�س ش�وراي اس�امي خب�ر داد .
به گزارش »جوان«، رد طرح شللفافیت آرا که يکللي از مهم ترين 
شللعارهاي انتخاباتي مجلس يازدهم بود، تأثیللر منفي فراواني بر 
افکار عمومي گذاشت. البته در رأي گیري اين طرح نزديک به ۱5۰ 
نماينده مجلس شوراي اسامي به آن رأي مثبت دادند اما از آنجا 
که تصويب اين طرح نیازمند دو سوم رأی نمايندگان است، نهايي 
شدن آن را به جايي نبرد.  واقعیت هم اين است که شفاف شدن رأي 
نمايندگان به يکي از مهم ترين مسائل اجرايي نهاد قانونگذاري در 
نام جمهوري اسامي ايران تبديل شده و با وجود اينکه در دوره هاي 
مختلف طرح هاي گوناگوني براي اجرايي شدن آن پیشنهاد شده 
اسللت اما به طرز حیرت انگیللزي همچنان اين ماجللرا در مجلس 

يازدهم نیز ادامه دارد.
 قفل طرح شفافیت در مجلس يازدهم شكست

ماجراي شفاف سازي رأي نمايندگان در مجلس دهم بود که با فشار 
افکار عمومي در دستور کار نمايندگان مجلس شوراي اسامي قرار 
گرفت و سه بار تاش شد تا طرح شفافیت آرای نمايندگان تصويب 
شود. از سال 9۶ محمدجواد فتحی نماينده تهران دنبال شفافیت 
آرای نمايندگان بود. سللال 9۷ هم مجتبی ذوالنوری نماينده قم 
دنبال طرحی مشللابه بود که عاوه بر آرای نمايندگان بخش های 
ديگری مثللل حضور و غیاب و سللفر های نمايندگان هم شللفاف 
می شللد. در کنار اين دو طرح، سال 9۷ حسینعلی حاجی دلیگانی 
هم به دنبال شفافیت بود. بر اساس طرح او در جريان بررسی لوايح 
و طرح ها، رأی گیری مخفی به رأی گیللری علنی تغییر می يافت. 
البته قرار بود برخی موارد همچنان اسللتثنا باشللند و رأی گیری 
درباره آنها به صللورت مخفی اخذ گللردد. در نهايت طرح فتحی و 
حاجی دلیگانی با يکديگر ادغام و به صحن مجلس ارائه شد، اما آن 

هم به جايی نرسید.
در نهايت نمايندگان مجلس دهم طرحی را آماده کردند که در آن 

بحث شفاف سازی رأی در بسیاری از نهاد های داخلی نظام همچون 
مجمع تشخیص مصلحت نظام نیز مطرح شد، اما با به پايان رسیدن 

عمر مجلس دهم اين طرح به جايی نرسید.
در نهايت با روي کار آمدن مجلللس يازدهم به عنوان يک مجلس 
انقابي تصويب اين طللرح به عنوان بخشللي از آيین نامه مجلس 
شوراي اسامي در دستور کار قرار گرفت. در نهايت با گذشت هفت 
ماه از آغاز مجلس يازدهم اين طرح در دسللتور کار براي تصويب 
قرار گرفت اما با وجود ۱5۰ رأي موافق به دلیل عدم رسیدن به حد 

نصاب به تصويب نرسید.
از همین رو تحرک گسترده اين نمايندگان مجلس براي در دستور 
کار قرار گرفتن اين طرح آغاز شد تا اين ماجرا به نحو مطلوب ختم 
به خیر شود. در نهايت روز گذشته رئیس مجلس شوراي اسامي از 

بررسي دوباره اين طرح در صحن علني مجلس خبر داد.
 طرح شفافیت دوباره در دستور کار مجلس قرار مي گیرد

بر اين اساس حجت الاسام جواد نیک بین، نماينده مردم کاشمر در 
مجلس شورای اسامی در نشست علنی روز گذشته مجلس شورای 
اسامی در تذکری خطاب به قالیباف رئیس مجلس اظهار داشت: 
به دلیل عللدم رأی آوردن اين طرح، علیه شللما و مجلس يازدهم 
هجمه هايی صورت گرفت و به رغم اينکه در شفافیت و دفاع از آن 

اظهاراتی داشتید، چون هنوز رأی به شفافیت آرا داده نشده، برخی 
نمايندگان در جريان رأی گیری شرکت نمی کنند که از صبح چند 

بار شاهد اين موضوع بوده ايم.
وی با تأکید بر اينکه بايد موضوع شفافیت در دستور کار قرار گیرد، 
افزود: مقصود از شفافیت صرفاً در امر قانونگذاری نیست بلکه بايد 
در اجرا هم شفافیت باشد، چنانکه ۸ میلیارد دلار ارز ۴۲۰۰ تومانی 
داده شللده که با لايحه بودجه اين میزان ۱۶۰ هزار میلیارد تومان 

برآورد می شود که بايد مشخص شود دست چه کسی است.
نماينده مردم کاشمر در مجلس شورای اسامی تصريح کرد: برای 

حفظ نظم در مجلس بايد رأی به شفافیت، شفاف باشد. 
نیک بین اظهار داشت: بايد فرق خائن و خادم مشخص شود و مردم 
با فرد منافق برخورد می کنند لذا خواسللتار قللرار گرفتن موضوع 
شفافیت آرای نمايندگان در دستور کار جلسه روز سه شنبه هستیم. 
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس در پاسخ به تذکر نماينده محات 
با تأکید بر اينکه بحث شللفافیت مورد توجه مجلس بوده اسللت، 
خاطرنشان کرد: اين طرح نیازمند دوسوم آرای نمايندگان بود که 

در زمان رسیدگی تنها سه رأی کم آورد.
رئیس مجلس گفت: بر اساس ماده ۱3۰ آيین نامه داخلی مجلس 
که می توان به يک طرح زودتر از شللش ماه رسیدگی کرد، بیش از 
5۰ امضا جمع آوری شده که بر همین اساس طرح شفافیت آرای 

نمايندگان می تواند در دستور کار هفته جاری قرار گیرد.
همچنین ساير بخش هاي مجلس نیز از شروع بررسي دوباره اين 

طرح و در صورت لزوم اصاحاتي در آن خبر دادند. 
به عنوان مثال حجت الاسام میرتاج الديني، نايب رئیس فراکسیون 
انقاب اسامی مجلس گفت:  جلسه مجمع عمومی اين فراکسیون 
جهت بررسللی مجدد طرح شللفافیت آرای نمايندگان تشللکیل 

می شود.
نايب رئیس فراکسیون انقاب اسامی مجلس تصريح کرد: بررسی 
ارائه مجدد طرح شفافیت آرای نمايندگان، گزارش کمیسیون ويژه 
درباره طرح جمعیت و فرزندآوری و مسائل جاری کشور قرار است 

در اين جلسه مورد بحث و بررسی قرار گیرد.

رئیس مجلس شوراي اسامي خبر داد

طرح شفافيت آرا بار ديگر در دستور كار قرار مي گيرد

    بهارستان


